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Ministři schválili Liškovi reformu vysokého školství. Počítá se školným a s půjčkami

PRAHA Vláda včera udělala první krok k platbě školného na vysokých školách. Schválila totiž takzvanou Bílou knihu
terciárního vzdělávání, která se zavedením školného počítá.
Tato koncepce reformy vysokých škol ale zároveň placené studium odkládá do doby, kdy bude fungovat systém finanční
podpory pro studenty. Tedy nejdříve na rok 2014.
Bílá kniha dále navrhuje, aby byly vysoké školy rozděleny do tří skupin. Studenti by tak mohli navštěvovat buď vysokou
školu vzdělávací, výzkumnou či profesně orientovanou.
Co by to v praxi znamenalo? Výzkumné školy by byly nejlépe a nejvíce financované a jejich studenti by také dostávali
nejvyšší možné dosažitelné tituly. Na vzdělávacích fakultách by bylo studium ukončeno magisterským titulem. Profesně
orientované školy by byly bakalářské obory a vyšší odborné školy.
Školy se bojí o autonomii Nejkritizovanější částí Bílé knihy je bod, který počítá s tím, že by do čela univerzit mohl
usednout člověk z byznysu. Školy se obávají, že by tím utrpěla jejich autonomie. „Kvůli tomuto návrhu máme o naši
autonomii velký strach. Bojíme se, že razantnější zásah do vedení univerzit by mohl vést k exodu nejlepších kapacit,“
prohlásil rektor Univerzity Karlovy Václav Hampl. Bojí se ale i jiné školy.
Ministerstvo školství se snaží jejich obavy rozptýlit. „Nemyslíme si, že by školy tímto krokem utrpěly. Naopak. Má to
být posílení jejich autonomie. Ten člověk bude kvalitní manažer ze soukromého sektoru a do školy přinese svoje know-
how. Pro školu to bude přínosem,“ řekla mluvčí ministerstva školství Kateřina Böhmová. Člověk z byznysu ve vedení
univerzity může podle ní pomoci naplnit hlavní cíl celé vysokoškolské reformy - a to dostat do terciárního vzdělávání
více peněz. Se zavedením školného nemají univerzity problém. Přivítaly by ho naopak dříve než v roce 2014. Placené
studium kritizuje opozice. „Považujeme tváří v tvář ekonomické krizi za nepochopitelné, že vláda přijala záměr, který
školné na vysokých školách akceptuje,“ prohlásil předseda ČSSD Jiří Paroubek. Sami sociální demokraté se ale o
potřebě školného už několikrát zmínili. Například loni v srpnu navrhovali takzvané penalizační školné, které by platili
studenti, kteří opakují zkoušku.
Bílá kniha je pouze prvním krokem k reformě vysokých škol. Teď přijde na řadu věcný záměr zákona o terciárním
vzdělávání, na kterém bude s ministrem školství Ondřejem Liškou spolupracovat i šéf finančního resortu Miroslav
Kalousek.


